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Budoucnost fakultních nemocnic a zdravotnictví v Česku

21.5.2008, 12:00, pořad: Ozvěny dne

Vít DVOŘÁK; moderátor
--------------------
Budoucnost fakultních nemocnic a zdravotnictví v Česku vůbec, právě kvůli tomu se už ve tři odpoledne sejdou zástupci
akademické obce 1. Lékařské fakulty Univerzity Karlovy v Praze, zástupci studentů a také zástupci zaměstnanců. V
jedné z vysokoškolských poslucháren bude bezpochyby hodně plno a hodně dusno, to hlavně pro lidi z ministerstva
zdravotnictví, kteří tam přijdou profesorům, medikům a dalším vysvětlovat, jak to s převodem nemocnic na akciové
společnosti s menším podílem vysokých škol vlastně myslí. Ve vysílání Radiožurnálu teď děkan 1. Lékařské fakulty
Univerzity Karlovy Tomáš Zima. Dobrý den.

Tomáš ZIMA; děkan 1. Lékařské fakulty Univerzity Karlovy
--------------------
Dobrý den.

Vít DVOŘÁK; moderátor
--------------------
Připouštíte, pane děkane, vůbec možnost, že se ministerstvo zdravotnictví podaří vás přesvědčit o správnosti
chystaných změn?

Tomáš ZIMA; děkan 1. Lékařské fakulty Univerzity Karlovy
--------------------
Já bych chtěl říci, tady se jedná o to, já největším optimistou, ale chtěl bych říci, je třeba vycházet z usnesení vlády, z
určitých premis, které i v tom usnesení vlády jsou, a ty bohužel v tom návrhu zákona z druhého května letošního roku,
které ministerstvo zaslalo, prostě nejsou. Takže tady je jednání. Já věřím, že prostor pro jednání je a já samozřejmě
jsem připraven vést konstruktivní jednání o tom, aby ty premisy, které byly deklarovány, to znamená neziskovost, skoro
já bych chtěl říci spíše veřejná instituce, kterou by tato, nebo vykonávání činností ve veřejném zájmu, což si myslím,
výchova tedy mediků a poskytování špičkové zdravotnické péče i vědy jistě je, že se o tom bude jednat.

Vít DVOŘÁK; moderátor
--------------------
Připouštíte tedy vůbec, že byste mohl plány ministerstva zdravotnictví ohledně univerzitních nemocnic ještě odkývat?
Ptám se znovu.

Tomáš ZIMA; děkan 1. Lékařské fakulty Univerzity Karlovy
--------------------
Já tak to řeknu. Můžete něco odkývat, nebo neodkývat až to, co je černé na bílém. Takže já musím říci, že musíme
diskutovat nad tím, já si samozřejmě vyjádření všech lidí vážím, která jsou řečená, ale prostě v právním státě u takto
závažných věcí musí ty věci býti napsány, napsány do paragrafů a přeloženy do řeči paragrafů a pak projednáno
příslušnými orgány, což je Parlament České republiky. A já jsem samozřejmě, říkám, připraven k jednání, ale jednání,
kde tedy budou některé ty, kde budou ty požadavky, které vysoké školy měly zapracovány. A já bych chtěl zdůraznit, že
to, že se ten zákon jaksi v té podobě, nebo ten návrh zákona nelíbí, svědčí o tom, že tři rektoři univerzit České republiky,
to znamená Karlovy, Masarykovy a Olomoucké, Univerzity Palackého, ten návrh jako celek odmítli a měli k němu řadu
připomínek, které na ministerstvo zdravotnictví zaslali.

Vít DVOŘÁK; moderátor
--------------------
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Ministerstvo zdravotnictví ale říká, že kritici nemají úplné a nezkreslené informace. Na co hlavně se tedy, pane děkane,
chcete odpoledne lidí z ministerstva ptát?

Tomáš ZIMA; děkan 1. Lékařské fakulty Univerzity Karlovy
--------------------
Pane redaktore, já nevím, jaké máme informace, ale chci říci, že číst umím od druhé třídy základní školy, takže to už
nějaká doba uplynula. Prostě jestliže je někde napsáno, že s akciemi se nakládá určitým způsobem a může je valná
hromada převést, a usnesení vlády je, že je, jaksi že stát deklaruje, nebo usnesení vlády, že ty podíly převádět nebude,
tak já to tam bohužel nevidím. Jako možná jsem zaslepený, že to tam nevidí, ale prostě tam v tom návrhu to třeba není.
Další otázka je, jak může fakulta, univerzita rozhodovat o výuce, jestliže představenstvo, které by mělo řídit tuto instituci,
když je ze zástupců státu a ze zástupců univerzit. A vidíte, já pomíjím otázku majetkových vztahů. Jak můžete, já jako
děkan jak můžu odpovídat za kvalitní výuku studentů, jestliže nemám k tomu nástroj, abych mohl do toho kvalifikovaně
rozhodovat nebo ovlivňovat.

Vít DVOŘÁK; moderátor
--------------------
K tomu majetku. My jsme se na to ptali také, naposledy včera navečer. Politici uklidňují, univerzitní nemocnice se
vytunelování bát prý nemusejí, prý by to v tomhle ohledu mohlo být dokonce po těch změnách ještě víc, řekněme,
pojištěné než teď. Přesvědčoval třeba včera šéf poslanců ODS Petr Tluchoř. Tady jsou jeho slova.

Petr TLUCHOŘ; předseda poslaneckého klubu ODS
--------------------
Pokud se prokáže dnes manažerovi nebo vedoucímu příspěvkové organizace úmysl něco ukrást, tak nepochybně je i
dnes trestně odpovědný, ale v té akciové společnosti je trestně odpovědný i ve chvíli, kdy prostě to jenom dopustí. To je
ten základní rozdíl, to je přeci ta základní změna, která nastává u zodpovědnosti managementu. A prostě ono to běžně
funguje. Akciová společnost není synonymem zločinnosti, je to naopak naprosto standardní forma.

Vít DVOŘÁK; moderátor
--------------------
Tahle slova vás, pane děkane, aspoň trochu uklidňují?

Tomáš ZIMA; děkan 1. Lékařské fakulty Univerzity Karlovy
--------------------
Bohužel nikoliv, protože já se vás zeptám, pane redaktore. Tak jestliže devět manažerů, a vidíte, že říkám devět, v
tom představenstvu, aby že z univerzity budou jenom ty dobrý a ze státu jenom ti špatní, takže jestliže těch devět
manažerů povede tu nemocnici špatně, půjdou k trestnímu řízení. Myslím, že délka trestního řízení je v České republice
docela dlouhá, já se vás zeptám, kde já budu vyučovat ty mediky? A to je ta otázka právě, která je tady na stole. Já
nemám proti vzniku akciové společnosti jako standardní obchodní organizace, organizace jakýkoliv problém, vždycky
je to samozřejmě o lidech. Jsou akciové společnosti špatné, státní podniky dobré a naopak, ale tady se jedná právě o
tyto garance, které by měly býti v tom zákoně napsány.

Vít DVOŘÁK; moderátor
--------------------
Pane děkane, prosím, zeptejte se odpoledne náměstka ministra zdravotnictví, který se za vámi chystá. Já vám mohu
slíbit, že na místě bude náš reportér a že se obratem s tím, co jste se dozvěděli, přihlásí v dalším vysílání Radiožurnálu.
Tomáš Zima, děkan 1. Lékařské fakulty Univerzity Karlovy. Děkuju a na slyšenou.

Tomáš ZIMA; děkan 1. Lékařské fakulty Univerzity Karlovy


